
montare, extrem de statică, ar avea probabi l  un aer desuet, mai ales că piesa face 
parte acum din rândul celor uzate şi răs-abuzate de mult prea dese reluări. Din 
acest punct de vedere, Doamna noastră din Pascagoula, prezentată în premieră 
absolută la noi , reprezintă o şansă pentru actori şi pentru regizor. 

De departe însă lucru l  cel mai plăcut la repetiţii şi apoi în spectacole 1-a repre
zentat, în opinia Valeriei Seciu ,  reîntâlnirea pe scenă cu Mircea Andreescu, care 
i-a fost coleg de grupă în facultate, alături de Mariana Mihuţ, Ovid iu Iu l iu  Moldovan, 
Rodica Mandache ş.a. După absolvire , actorul a fost repartizat la Teatrul "Sică 
Alexandrescu" d in Braşov şi de atunci nu au mai avut ocazia să joace împreună. 
"Era cel mai bun, î l iubeam toţi ; era ca acum - parcă nu era tânăr", îmi spune, 
întrebându-mă apoi dacă am văzut fi lmul  lu i  Porumboiu ,  A fost sau n-a fost?, în 
care Mircea Andreescu 1-a jucat pe "nea" Piscoci . Întâmplător, e unul  dintre filmele 
mele preferate. "- Ei bine, Mircea seamănă cu personajul de acolo. Are ceva bun -
o inocenţă, o du lceaţă . . .  E pl in de umanitate!". De fapt, e la fel ca băiatul ei ,  
"un om bun, nu neapărat în sensul de a face fapte bune, cât de a răspândi în jur 
o căldură care î i atrage pe cei la lţi". Se bucură că, încă de la premieră, publicul 
a reacţionat foarte empatie la apariţi i le personajulu i  jucat de Andreescu. Iar eu 
jubi lez la ideea de a-i aduce din nou împreună între copertele revistei Teatrul pe 
cei care au fost cândva, pe ssena studioului "Casandra", Rosalinda şi Tocilă, iar azi 
f?ella şi Cornelius McCorkle. l i  pomenesc Valeriei Seciu despre un posibil interviu. 
Imi spune că tot ce îmi rămâne de făcut e să mă aştern pe scris . . .  

Mircea ANDREESCU: 
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Anca Haţiegan :  În primul rând, vreau să vă Întreb cum vă simţiţi jucând În 
Doamna noastră din Pascagoula de Tennessee Williams, cea mai recentă premieră 
de la Teatrul Mic, alături de Valeria Seciu, care v-a fost colegă de grupă În facultate 
şi cu care, până la această piesă, nu v-aţi mai Întâlnit pe scenă după absolvire? 

Mircea Andreescu: Deocamdată nu am jucat decât două spectacole ,  dar, 
repetând cu Valeria Seciu ,  nu am remarcat vreo noutate: e aşa cum o ştiam. 

A.H. :  Nu v-ati schimbat nici unul, nici celălalt? 
M.A. : Nu ştiu dacă eu m-am schimbat, dar ea sigur nu s-a schimbat. 
A.H. :  În facultate aţi fost şef de promoţie şi toţi colegii dumneavoastră - care 

sunt unul şi unul, mari actori acum - nu au decât cuvinte de laudă În ceea ce vă 
priveşte. Eraţi un fel de model pentru ei. Le-am văzut mărturiile În cartea pe care 
v-a dedicat-o domnul Constantin Paraschivescu. 

M.A.: Nu era chiar aşa, nu ştiu dacă am fost un "model". Eu am învăţat în facul
tate de la toată lumea - şi de la Valeria Seciu. Am învăţat un lucru esenţial de la ea: 
să nu trişez în cl ipa în care m-am urcat pe scenă; să nu trişezi, să nu păcăleşti, ci 
să fii în situaţia solicitată de rol .  Valeria Seciu nu ştia să păcălească, să trişeze. Am 
avut în facultate şi colegi care erau proşti parteneri , care căutau să se afirme prin 
alte mijloace decât cele ale profesiei noastre, în detrimentul celui lalt - sabotându-1, 
mai fin sau mai grosolan. Când te urei pe scenă, trebuie să uiţi că partenerul tău îţi 
e antipatic în viaţa de toate zi lele . . .  E i ,  Vaii nu ştia să facă lucrurile de care vă 



spuneam şi cred că acesta e şi motivul pentru care a rezistat. Uite, şi acum am 
găsit-o tot aşa de serioasă, de preocupată de rol ,  nu de chestiuni  colaterale. Ăsta 
e un lucru minunat; asta îţi oferă o garanţie. Pentru că ceea ce ţine de caracter oferă 
longevitate unui actor. Or, Vaii a rezistat, a rezistat foarte bine. Dacă am rezistat şi 
eu cumva, în alte condiţi i .  .. - cele pe care ţi le oferă provincia geografică, pentru că 
sunt deja câteva decenii de când provincia nu mai este provincie teatrală, ci doar 
geografică. Adică, la Teatrul din Braşov, cred că se face treabă serioasă . . .  

A.H. :  Aţi anticipat o Întrebare de-a mea: cum vi se pare atmosfera din Teatrul 
Mic, din teatrele bucureştene În general, faţă de cea din teatrul braşovean? 

M.A.: Eu am mai jucat la Teatrul Mic, am fost şi angajat aici , un an de zile, 
prin '92 . . .  

A.H.:  Tot la Începutul anilor '90 aţi colaborat şi la Teatrul Levant, a l  doamnei 
Seciu, dar, tot aşa, fără să vă fi Întâlnit pe scenă . . .  

M.A.: N u ,  nu ne-am întâlnit. Am colaborat în cadrul Teatru lu i  Levant l a  u n  
spectacol cu care am făcut ş i  un turneu internaţional , un spectacol pe care l-am 
iubit foarte tare: Ultima noapte a lui Socrate de Ştefan Ţanev, un bulgar. E o piesă 
foarte frumoasă, pe care am făcut-o împreună cu Valentin Uritescu şi cu Cerasela 
Stan.  Dar, întorcându-mă la întrebarea dumneavoastră . ,  nu dau Braşovul pe 
Bucureşti . Ăsta e motivul pentru care m-am şi întors la Braşov. E greu în primul 
rând de trăit aici (în Bucureşti , n.m.) ,  foarte greu :  ai drumuri lungi ,  pierzi două ore 
prin troleibuze şi autobuze . . .  

A.H.: Atunci ce v-a făcut să acceptaţi totuşi rolul din piesa lui Williams? 
M.A. : Unul dintre motivele care m-a făcut să accept rolu l  e Vai i  Seciu .  Pe urmă, 

Florin Fătulescu , care e braşovean get-beget şi a montat la Teatrul din Braşov până 
în clipa în care a plecat în America - şi nu-mi aduc aminte să fi pus el vreun spec
tacol la Braşov în care să nu fi jucat şi eu. 

A.H. :  Aţi jucat tot În regia sa, la Braşov, Într-un spectacol după Cum vă place 
de Shakespeare, piesa cu care aţi absolvit ATF-ul, interpretându-1 pe Tocilă. Există 
o poză, care a apărut şi pe coperta revistei Teatru l, din 1 963, În care eraţi alături 
de Rosalinda, jucată chiar de partenera dumneavoastră de astăzi . . .  

M.A. : Da, d a  . . .  Florin a făcut spectacole foarte bune acolo. A pus d e  pildă în 
scenă Arca bunei speranţe a lu i  I .D .  Sârbu .  Am jucat şi în Cum vă place al lui Florin 
Fătu lescu, dar nu tot rolul lui Tocilă - am jucat un duce. O montare foarte intere
santă şi incitantă. Deci acestea ar fi motivele pentru care am acceptat rolu l .  Şi ,  de 
altfel ,  nu am ce să le reproşez colegilor d in distribuţie. S-au adunat bine în jurul lu i  
Fătulescu. A rămas doar să inving problemele vârstei ,  oboseala . . .  

A.H . :  E şi una dintre temele piesei . . .  Ajungând În punctul acesta, trebuie să 
vă Întreb despre o altă reÎntâlnire, cea cu dramaturgia lui Tennessee Williams. Din 
câte ştiu, la Braşov aţi mai jucat În Orfeu în infern . Aveaţi tot rolul unui domn i'n 
vârstă, mai "neprietenos", Jabe Torrence. 

M.A. : E adevărat, dar spectacolu l  nu a fost o reuşită, sper ca acesta să fie 
o reuşită ! Tennessee Wi l l iams scria de obicei inspirat de famil ia sa , de cei pe care 
îi cunoştea. În cazul personajului meu, Cornelius McCorkle, sursa de inspiraţie este 
chiar tatăl său , care 1-a făcut foarte mult să sufere. Se pare că asta 1-a urmărit toată 
viaţa - relaţia cu tatăl şi cu famil ia. Sunt foarte multe simil itud in i ,  de-a dreptu l 
şocante, între viaţa şi opera lui Tennessee Will iams. Problema relaţi i lor cu părinţ i i ,  
cu famil ia, cu strămoşi i ,  cu stră-strămoşi i ,  problema eredităţi i - sunt l ucruri care se 
regăsesc în piesele lui Will iams. Iar aici mi se pare că sunt foarte explicit abordate. 
Piesa a fost scrisă la bătrâneţe, când autorul nu mai avea putere, era bolnav, şi 
lucrul acesta se simte. 







A.H. :  E ultima lui piesă. 
M.A. : Dar bănuiesc că nu pentru aceasta a ales Fătulescu să o pună în scenă. 

Se discuta, în schimb, despre o anumită actual itate a piesei. 
A.H. :  Pentru România zilelor noastre? 
M.A. : Pentru România. E adevărat că se vorbeşte despre o criză economică, 

despre devalorizarea bani lor, dar acestea sunt "potrivel i" .  Ce mi se pare mie foarte 
actual în piesa lu i  Tennessee Wi l l iams: tema ei principală este bătrâneţea . Şi asta 
e o temă care nu are moarte. Toţi ne confruntăm la un moment dat cu problema 
bătrâneţi i ,  care nu este întotdeauna senină, l iniştită, nu întotdeauna este plină de 
înţelepciune, ci , de foarte multe ori , se întâmplă să fie aşa cum o vedem la fami l ia 
McCorkle. Oamenii aceştia plătesc păcate săvârşite înaintea lor şi care au fost 
transmise, le-au fost "plantate" în caracter, în comportament. 

A.H. :  Aşadar, dumneavoastră Anu jucaţi pur şi simplu un personaj negativ. Văd 
că ii găsiţi justificări lui Cornelius. In piesă mie mi se pare că el tot timpul aruncă 
responsabilitatea asupra celorlalţi, dar dumneavoastră ii găsiţi parcă nişte "scuze". 

M.A. : Sigur că da! Să ştiţi că mie mi se pare că Bella McCorkle are şi ea 
partea ei de vină, nu poate fi incriminat doar Cornelius . . .  

A.H. :  . . . pentru eşecul copiilor. . .  - ca să punem cititorul un pic in temă. 
M.A. : Da. Se pare că ei au moştenit-o mai ales pe Bella ,  dacă îl credem pe 

Cornel ius McCorkle - şi bănuiesc că el ştie mai bine despre ce e vorba, dar sigur  
că asta nu î i  justifică . . . .  

A.H.:  . .  . lăcomia, trădarea . . .  
M.A. : Sigur că da !  Şi l ipsa de  înţelegere. Pentru că trecutul se  răzbună, tre

cutul trimite fantome, intervine în viaţa Bel/ei, trimite semnale cumplite, pe care el ,  
Cornelius, nu le înţelege. Dar nu este chiar un personaj damnat, e şi el un bătrân 
amărât, pentru că, aşa cum vă spuneam, bătrânetea nu e întotdeauna frumoasă. 
În cazul meu, u ite că se mai întâmplă să fie: am fost acum două zile la Braşov şi 
mi-am găsit cea mai mică d intre nepoţele mai grea cu doi d inţişori . . .  

A.H. :  Sper că nu impotriva dumneavoastră! Să vă trăiască! Eu ştiam doar de 
o nepoată. 

M.A. : Sunt trei! Una dintre ele a spus de curând cuvântul "mamă". Asta se 
cheamă să mai ai şi zile senine la bătrâneţe. Săracul McCorkle . . .  El nu le-a avut! 

A.H. :  Aţi vrea să repetaţi experienţa de acum şi să lucraţi Împreună cu Valeria 
Seciu la altă piesă? 

M.A. : Sigur că da! E o mare bucurie să joci cu o actriţă atât de talentată, de 
profesionistă! E mare lucru să fi i acelaşi om răbdător, să ai răbdare şi la vârsta 
noastră. Eu cred că şi pe mine ceea ce am învăţat în facultate - inclusiv de la 
Valeria Seciu ,  cum vă spuneam - m-a salvat de la ratare. Pentru că provincia, chiar 
Braşovul ,  nu oferă întotdeauna cele mai strălucite condiţii de lucru . . .  Prea de multe 
ori am fost obligaţi să colaborăm cu nişte oameni care nu au nicio treabă cu teatru l !  
Ş i ,  totuş i ,  trebuia să rezişti . Altminteri , te pierzi pe acolo, te acreşti . Şi uite că am 
avut nişte colegi minunaţi , care de asemenea au rezistat - ia uitaţi-vă la Mariana 
Mihuţ! Joacă Lear! Şi are şi ea către 70 de ani - sper să nu se supere că îi divu lg 
vârsta! N-are încă 70 . . .  Uni i  (cum ar fi Ovidiu Iul iu Moldovan) nu mai sunt prezenţi -
păcat de ei , Dumnezeu să-i ierte! Prin urmare, se vede că în facultate, sub aripa 
lui Pop Marţian, care ne-a fost profesor, şi a lui Octavian Cotescu, care debuta în 
pedagogia de teatru , nu ne-am pierdut vremea! 

A.H. :  Cum tocmai aţi implinit . . .  7 decenii de viaţă, vă urăm şi noi La mulţi ani ! 
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